
NOTATKA
z posiedzenia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska

Data posiedzenia:  24 czerwca 2008 r.

Nr posiedzenia: 25

Posiedzeniu przewodniczył: senator  Jerzy Chróścikowski – przewodniczący komisji

Porządek posiedzenia: 1. Główne kierunki zmian ustawowych prywatyzacji nieruchomości rolnych
Skarbu Państwa.

2. Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Konwencji o Europejskim Instytucie
Leśnictwa, sporządzonej w Joensuu dnia 28 sierpnia 2003r. (druk senacki
nr 175,  druki sejmowe nr 431 i 547).

3. Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Konwencji Sztokholmskiej
w sprawie trwałych zanieczyszczeń organicznych, sporządzonej w
Sztokholmie dnia 22 maja 2001 r. (druk senacki nr 176,  druki sejmowe nr 428 i
546).

4. Rozpatrzenie ustawy uchylającej ustawę o klasyfikacji drewna surowego
nieobrobionego (druk senacki nr 164,  druki sejmowe nr 521 i 541).

5. Rozpatrzenie ustawy o odpadach wydobywczych (druk senacki nr 162,  druki
sejmowe nr 217 i 539).

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji,

− przedstawiciele Biura Legislacyjnego Kancelarii Senatu: Hanna
Kaśnikowska,  Maciej Telec

− zaproszeni goście:

− Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi:
− sekretarz stanu  Kazimierz Plocke,

− Ministerstwo Środowiska:
− podsekretarz stanu  Henryk Jezierski,
− podsekretarz stanu Janusz Zaleski,

− Agencja Nieruchomości Rolnych
− prezes Wojciech Kuźmiński,

− Sejm RP:
− poseł sprawozdawca Jerzy Gosiewski,
− poseł sprawozdawca Arkadiusz Arkadiusz Litwiński.

Przebieg posiedzenia:

Ad. 1 Informację przedstawił sekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Kazimierz
Plocke. Poinformował, że trwają prace nad projektem ustawy o zmianie ustawy o gospodarowaniu
nieruchomościami rolnymi Skarbu Państwa oraz projektem ustawy o zmianie ustawy
o kształtowaniu ustroju rolnego. Celem projektowanych zmian jest ułatwienie rolnikom
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indywidualnym powiększenia ich gospodarstw oraz wyeliminowanie przypadków, w których
nieruchomości zasobu własności rolnej Skarbu Państwa rozdysponowywane są na rzecz osób
niezwiązanych z rolnictwem. Poinformował, że obecnie w zasobie Agencji Nieruchomości Rolnych
jest 1 mln 800 tys. ha ziemi. Z tego w 2007 r. sprzedano ponad 100 tys. ha: ponad 60 tys. ha
dzierżawcom, którzy skorzystali z prawa pierwokupu, a pozostałe ok. 40 tys. ha w przetargu
ograniczonym lub nieograniczonym.

Podczas dyskusji senatorowie pytali między innymi o zagadnienia dotyczące prawa odkupu
nieruchomości rolnej, o rolę agencji w kontrolowanym obrocie ziemią oraz powody znacznej
zwyżki ceny ziemi. Prosili o wskazanie barier utrudniających dalszą intensyfikację prywatyzacji.
Ponadto pytano, jak liczni są dłużnicy, którzy nie wywiązują się z umowy dzierżawy, oraz
zwracano uwagę na to, że należy pozostawić przetargi ograniczone. Mówiono też, że potrzebna jest
zmiana struktury agrarnej ziemi w Polsce, ale przeprowadzona w sposób planowy, uwzględniająca
nie tylko funkcjonowanie rynku, ale również cele zawarte w planach rozwoju rolnictwa i obszarów
wiejskich.
Odpowiadając na pytania, sekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Kazimierz
Plocke do czynników utrudniających prywatyzację zaliczył roszczenia reprywatyzacyjne zgłaszane
do agencji oraz brak planów zagospodarowania przestrzennego gmin, jak również problemy
nabywców z uzyskaniem kredytów preferencyjnych na zakup ziemi z dopłatami Agencji
Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa. Poinformował, że już w 2008 r. dokonano przeglądu
umów dzierżawy w celu dalszej restrukturyzacji gruntów zasobu, zbadania celowości ich
ewentualnego przedłużenia i dostosowania czynszu do poziomu rynkowego. Zdaniem wiceministra
rolnictwa, wprowadzając prawo agencji do pierwokupu nieruchomości, umożliwiono jej także
podejmowanie decyzji dotyczących sposobu i trybu rozdysponowania nabytych w ten sposób
gruntów.

Konkluzja: Komisja zapoznała się z przedstawionymi przez Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi głównymi
kierunkami zmian ustawowych dotyczących prywatyzacji nieruchomości rolnych Skarbu Państwa.

Ad. 2 Ustawę przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Środowiska Janusz Zaleski. Głównym
celem konwencji jest stworzenie paneuropejskiego forum do dialogu w zakresie badań naukowych
dotyczących leśnictwa oraz europejskiego przemysłu leśno-drzewnego w skali całego kontynentu.
Przedstawicielka Biura Legislacyjnego nie zgłaszała uwag do ustawy.
Przewodniczący komisji Jerzy Chróścikowski zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
Komisja jednogłośnie przyjęła przedstawiony wniosek.
Na sprawozdawcę komisji wybrano senatora Andrzeja Grzyba.

Konkluzja: Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek.

Ad. 3 Ustawę przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Środowiska Janusz Zaleski. Celem
konwencji jest ochrona ludzkiego zdrowia i środowiska przed trwałymi zanieczyszczeniami
organicznymi, charakteryzującymi się dużą toksycznością i podlegającymi biokumulacji.
Konwencja obliguje do takich działań, jak: utrzymanie przyjętych ograniczeń w produkcji
i użytkowaniu wskazanych w konwencji substancji toksycznych, unieszkodliwiania ich zapasów
oraz odpadów zawierających te substancje.
Przedstawicielka Biura Legislacyjnego nie zgłaszała uwag od ustawy.
Przewodniczący komisji Jerzy Chróścikowski zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
Komisja jednogłośnie przyjęła przedstawiony wniosek.
Na sprawozdawcę komisji wybrano senatora Piotra Głowskiego.

Konkluzja: Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek.
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Ad. 4 Ustawę przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Środowiska Janusz Zaleski. Wprowadzenie
ustawy wynika z uchylenia dyrektywy Rady UE 68/89/EWG. Przyczyną uchylenia dyrektywy była
potrzeba uproszczenia krajowego i wspólnotowego prawodawstwa w celu poprawy
konkurencyjności przedsiębiorstw oraz realizacji celów Strategii Lizbońskiej. Skutkiem uchylenia
dyrektywy jest obowiązek uchylenia odpowiedniego ustawodawstwa krajowego w tym zakresie,
jak również  brak możliwości stosowania po 31 grudnia 2008 r. w obrocie handlowym oznaczenia
„klasyfikowane EWG”. Gdy ustawa utraci moc obowiązującą, moc utraci również rozporządzenie
ministra środowiska z dnia 14 września 2004 r. w sprawie szczegółowego sposobu dokonywania
pomiarów drewna surowego nieobrobionego oraz niektórych jego właściwości (DzU nr 208 poz.
2126)
Poseł sprawozdawca Jerzy Gosiewki przedstawił przebieg prac nad ustawą w Sejmie.
Przedstawicielka Biura Legislacyjnego nie zgłaszała uwag do ustawy.
Przewodniczący komisji Jerzy Chróścikowski zgłosił wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
Komisja jednogłośnie przyjęła przedstawiony wniosek.
Na sprawozdawcę komisji wybrano senatora Ireneusza Niewiarowskiego.

Konkluzja: Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek.

Ad. 5 Ustawę przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Środowiska Henryk Jezierski. W ustawie
określono zasady gospodarowania odpadami wydobywczymi oraz niezanieczyszczoną glebą,
zasady prowadzenia obiektu unieszkodliwiania odpadów wydobywczych oraz procedury związane
z uzyskiwaniem zezwoleń i pozwoleń na gospodarkę odpadami wydobywczymi i zapobieganiem
poważnym wypadkom w obiektach unieszkodliwiania odpadów wydobywczych kategorii A, czyli
obiektach, w których składowane są odpady niebezpieczne. Ustawa skierowana jest do wszelkich
podmiotów prowadzących działalność polegającą na odkrywkowym, podziemnym i otworowym
wydobywaniu kopalin ze złóż w celach gospodarczych, w tym na ich przeróbce.
Poseł sprawozdawca Arkadiusz Litwiński przedstawił przebieg prac nad ustawą w Sejmie.
Przedstawiciel Biura Legislacyjnego zgłosił 14 uwag o charakterze doprecyzowującym i
redakcyjnym.
Komisja w łącznym głosowaniu przyjęła wszystkie poprawki zaproponowane przez Biuro
Legislacyjne.
Na sprawozdawcę komisji wybrano senatora Stanisława Gorczycę.

Konkluzja: Komisja wnosi o wprowadzenie czternastu poprawek do ustawy.

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły  osoby wykonujące działalność lobbingową.

 Sporządziła Joanna Kowalska


